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Poskytnutí informací podle § 14 odst. 5 písm. d) zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném 

přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů 

 

 

Ministerstvu obrany byla dne 13. října 2023 postoupena žádost o poskytnutí informací vztahujících 

se k výskytu tzv. „aerodynamických třesků“ způsobených přelety nadzvukových letadel v oblasti 

obce Svatý Mikuláš a také oblasti Kutné Hory v období od 1. října 2018 do 31. prosince 2018: 

 

1) Došlo v uvedeném období k výskytu aerodynamických třesků? Pokud ano, uveďte, kdy k nim 

došlo a jaké hlukové hodnoty byly naměřeny. 

Nadzvukové lety se provádí ve stanovených minimálních výškách. V současnosti je tato výška 

určena 36 000ft, tj. přibližně 11 000 metrů. Výška je stanovena z důvodu minimalizace vlivu 

sonického třesku pro případ, že rázová vlna dorazí až k zemskému povrhu. V roce 2018 byla 

minimální stanovená výška nadzvukových letů vyšší, a to 37 000ft, tj. přibližně 11 305 metrů.  

V České republice může tzv. sonický třesk způsobit pouze letoun JAS-39 Gripen. Každý let tohoto 

letounu je detailně zaznamenán a následně vyhodnocován. V případě, že by došlo k překročení 

omezení, tedy k překročení minimální výšky pro nadzvukový let, byla by tato skutečnost zachycena 

v záznamech. Žádný takový záznam ani záznam o sonickém třesku v tomto období však 

neevidujeme.  

 

2) Došlo v uvedeném období k výskytu nadměrného hluku způsobených letadly? Pokud ano, uveďte, 

kdy k nim došlo a jaké hlukové hodnoty byly naměřeny. 

Měření hlukové zátěže se běžně neprovádí. Letové procedury letounů JAS-39 Gripen jsou voleny 

tak, aby zvuková zátěž v okolí byla co nejvíce minimalizována. Hluk v okolí letiště 21. základny 

taktického letectva byl již několikrát měřen hygienickými stanicemi a naměřené hodnoty byly vždy 

ve stanovených limitech.  

 

3) Došlo ke hlášení škod na majetku v důsledku výše uvedených událostí? 

Ve zmiňovaném období nebylo evidováno žádné hlášení škody na majetku, viz odpověď k bodu 

č. 1 a 2. 

 
 


